A STUDY OF EUROPEAN MIGRATION

Migration Development and Issues in Europe of the 20th Century

宋全成 著 Song Quancheng

区沙川

移民研究

20世纪的 欧洲移民进程 与欧洲移民问题化

宋全成 著 Song Quancheng

A STUDY OF EUROPEAN MIGRATION Migration Development and Issues

Migration Development and Issues in Europe of the 20th Century

移民研究

20世纪的 欧洲移民进程 与欧洲移民问题化

图书在版编目(CIP)数据

欧洲移民研究:20 世纪的欧洲移民进程与欧洲移民问题化/宋全成著.

一济南:山东大学出版社,2007.2

ISBN 978-7-5607-3336-4

I. 欧...

Ⅱ. 宋...

Ⅲ. 移民-研究-欧洲

IV. D750.38

中国版本图书馆 CIP 数据核字(2007)第 021553 号

出版发行: 山东大学出版社

地 址: 山东省济南市山大南路 27 号(250100)

经 销: 山东省新华书店

印刷:山东旅科印务有限公司印刷

規 格: 690×1030 毫米(1/16)

印 张: 25 印张

字 数:457千

版 次:2007年2月第1版 第1次印刷

定 价: 39.00元

版权所有,盗印必究

凡购本书,如有缺页、倒页、脱页,由本社营销部负责调换

内容摘要

本书从历史发生学的研究视角,运用社会学和国际政治学的分析方法,详细探讨了欧洲 20 世纪以来的欧洲移民进程的两个历史时期(腥风血雨的移民时代和"冷战"、"后冷战"移民时代)及其特征与影响,并进一步研究了 20 世纪 70 年代以来在欧洲国家形成的日益严峻的移民问题,分析了移民问题形成、发展的原因及现状。

本书的主要内容是:

- 1. 在浓火硝烟的 20 世纪上半叶,欧洲移民依然遵循着移民的传统和规律,以跨越国境的工作移民、跨越大洋的海外迁移的形式,继续着欧洲移民的进程。但两次世界大战也使移民增加了难民、战俘等新的移民类型。
- 2. 在"冷战"和"后冷战"时代,欧洲经历了四次移民潮。一是来自殖民地的欧洲移民回迁和殖民地移民欧洲潮;二是以招募外国劳工为特征的工作移民潮;三是"冷战"背景下的以避难为主要特征的来自于原社会主义国家和发展中国家的移民潮;四是来源于原东欧国家的移民、接纳战争难民和非法移民大量入侵为特征的移民潮。
- 3. 欧洲国家最终实现了由移民输出国到移民接纳国、由传统民族国家向现代 移民国家的根本转变。
- 4. 20 世纪 70 年代的石油危机,是欧洲移民历史进程的重要转折点。欧洲的外国移民主体由欧洲国家的移民转向了非欧洲国家的移民,特别是来自非洲和亚洲国家的新移民。到 20 世纪 90 年代,日益增多的外国移民对欧洲国家的社会、经济、文化、社会安全和政治产生了一系列的冲击和影响,最终形成了严峻的移民社会问题、经济问题、文化问题和移民政治问题。欧洲的外国移民最终问题化。

关键词:欧洲 移民 历史发展 移民问题化 现代移民国家

A STUDY OF EUROPEAN MIGRATION

MIGRATION DEVELOPMENT AND ISSUES IN EUROPE OF THE 20th CENTURY

Abstract

Based on the historic angle of view and the methodologies of sociology and political science, this book thoroughly studies the two historical periods (Wartime and Cold War or post-Cold War age) of the European immigration development course in the 20th century, its characteristics, and impacts. On that basis, it further studies the more and more pressing immigration issues among the European nations since 1970s, and its backgrounds for occurrence and development.

The present book mainly contains the following parts:

- A. In the first half (Wartime) of the 20th century, the development of European immigration conformed to the tradition and rule of immigration, in the forms of working immigrants crossing the frontiers and migration overseas. However, refugees and POWs due to the wars also emerged as a new type of immigrants.
- B. In the Cold War and post-Cold War periods, the Europe experienced four tides of immigrations. The first was from the Europeans who used to live in the colony moving back home, and the European colonial immigrating to the European nations; the second was from working immigrants for employment as foreign laborers; the third was from the immigrants from the former socialist nations and development countries taking sanctuary due to the Cold War; the fourth was immigration from the former East European nations, or refugees or illegal settlers.
- C. The European nations realized the ultimate changes, from migrants-output countries to migrants-receiving countries, and from traditional nation-states to modern immigration-states.

D. The oil crisis in the 1970s became an important turning point of the European immigration course. The main body of the European immigrants was changed from European to non-European immigrants, especially from African and Asian countries. In the 1990s, the increasing foreign immigrants caused a series of impacts on the European society, economy, culture, social security, and politics and finally became a serious social and political immigration issue.

Keywords: Europe, Migration, Historical Development, Immigration Issue, Modern Immigration-state

教育部 人文社会科学研究一般项目

山东大学"985工程"学科建设项目

目录

绪	论	欧洲移民研究概述	(1)
第一	节	欧洲移民研究的现状、目标与方法	
第二	节	欧洲移民研究的基础理论	
第三	节	20 世纪欧洲移民历史进程的鸟瞰式回顾 ······	(21)
第四	节	欧洲移民的类型分析	(28)
上篇	奮: 腥	星风血雨的移民时代	
	-20	世纪上半叶的欧洲移民进程	
第一	童	欧洲国家内部跨越国境线的工作移民的迁移	(36)
第一	节	第二次世界大战以前的欧洲国家内部跨越国境的工作移民	(36)
第二	节	第二次世界大战中的欧洲国家内部跨越国境线的移民迁移	(41)
第二	章	欧洲移民的海外迁移	(45)
第一	节	欧洲移民海外迁移的地区和国家的转变	(45)
第二	节	南欧国家移民的海外迁移	
第三	节	传统欧洲移民国家的海外迁移	
第三	章	跨国流动的战争中的难民、被驱逐者和战俘·····	(53)
第一	节	第一次世界大战后的难民、被驱逐者和政治难民问题	(53)
第二	节	第二次世界大战时期的犹太难民、被驱逐的平民和战俘问题	(59)
第四	章	20 世纪上半叶的欧洲移民的主要特点及影响	(88)
第一	节-	移民动因分析:战争是这一时期移民的总根源	(88)
第二	节	难民是移民迁移的主要类别	(90)
第三	节	遵循迁移规律的工作移民和海外移民问题	
第匹	节	20 世纪上半叶战俘问题的积极影响	
第五	节	大战中出现的难民问题的国际影响	(94)

中篇:"冷战"和"后冷战"的移民时代

——20 世纪下半叶的欧洲移民进程

第五章	战后初期:遍及欧洲的难民回归、战俘回国及外迁移民潮	(102)
第一节	战胜国难民与战俘的回归	(102)
第二节	德国难民和德国境内的外国难民、战俘的回归	(104)
第三节·	战后初期移民活动的主要特点和影响	(115)
第六章	招募外国工人——"客籍工人"时代	(121)
第一节	外国工人迁移的动因	(124)
第二节	外国工人的就业领域及其重要的替代、扩展和缓冲功能	(127)
第三节	外国劳工对欧洲国家就业的压力及国民对外国劳工的态度	(130)
第四节	劳工招募政策的停止与招募外国劳工时代的终结	(133)
第五节	欧洲招募外国劳工政策的典型分析:以法国和德国为例	(137)
第六节	欧洲招募外国劳工的政策实施的特征和影响	(157)
第七章	欧洲殖民帝国终结过程中的殖民地的欧洲回迁移民和	
	殖民地移民	(163)
第一节	非殖民化的概念	(163)
	17.20010111	(103)
第二节	欧洲殖民宗主国实施非殖民化政策的动因	(167)
第二节 第三节	欧洲殖民宗主国实施非殖民化政策的动因	
	欧洲殖民宗主国实施非殖民化政策的动因	(167)
第三节	欧洲殖民宗主国实施非殖民化政策的动因	(167) (178)
第三节 第四节	欧洲殖民宗主国实施非殖民化政策的动因	(167) (178)
第三节 第四节	欧洲殖民宗主国实施非殖民化政策的动因····································	(167) (178) (191)
第三节 第四节 第八章	欧洲殖民宗主国实施非殖民化政策的动因 欧洲殖民帝国的崩溃与欧洲的回迁移民和殖民地移民… 欧洲殖民帝国终结过程中的移民特征及影响 战后西欧国家来自东欧和其他社会主义国家及发展中国家的难民 中国家的难民 "尽战"和"后冷战"时代的欧洲的难民	(167) (178) (191) (196)
第三节 第四节 第八章 第一节	欧洲殖民宗主国实施非殖民化政策的动因····································	(167) (178) (191) (196) (197)

下篇:欧洲的外国移民问题化

第九章 20世纪70年代以前欧洲移民政策成功的因素分析 …… (251)

第一节	以自由、平等和民主为核心的公民政治文化	(252)
第二节	欧洲国家的外国人的"欧洲特点" ······	(255)
第三节	共同的宗教信仰·····	(259)
第四节	人道主义、人权思想的高扬	(262)
第十章	20 世纪 70 年代后欧洲移民政策失败要素之探讨	(265)
第一节	欧洲国家的外国移民主体的重大变化	(265)
第二节	"新移民"面临着社会融合和一体化的艰巨任务	(269)
第三节	低迷的经济发展和居高不下的失业大军	(272)
第四节	政党政治在移民政策上的左右摇摆	(275)
第五节	移民宗教文化与欧洲宗教文化的冲突	(280)
第十一章	酝 欧洲移民社会问题⋯⋯⋯⋯⋯⋯⋯⋯⋯⋯⋯⋯⋯⋯⋯⋯⋯⋯⋯⋯⋯⋯⋯⋯⋯	(284)
第一节	外国移民对于欧洲国家社会不平等的加剧	(284)
第二节	外国移民对欧洲福利国家的冲击	(288)
第三节	外国移民对欧洲国家非传统安全的威胁	(292)
第十二章		(300)
第一节	外国移民安置的经济负担	(300)
第二节	外国移民对欧洲国家劳动力市场的冲击和对失业现象的加剧	(302)
第十三章	5. 欧洲移民文化价值观问题·····	(308)
第一节	移民文化价值观在法国社会中的对立与冲突	(308)
第二节	移民文化价值观在德国社会中的对立与冲突	(311)
第三节	移民文化价值观在英国社会中的对立与冲突	(313)
第十四章		(315)
第一节	欧洲的移民政治问题的内涵	(315)
第二节	欧洲极右翼政党如何利用移民问题异军突起	(318)
第三节	欧洲极右翼政党的崛起与欧洲移民政策的趋紧	(324)
第十五章	症 欧洲非法移民问题⋯⋯⋯⋯⋯⋯⋯⋯⋯⋯⋯⋯⋯⋯⋯⋯⋯⋯⋯	(329)
第一节	非法移民的概念及欧洲非法移民潮的背景	(329)
第二节	欧洲非法移民的状况、来源地和入境路线	(332)
第三节	欧洲的非法移民现象愈演愈烈的原因	(336)
第四节	欧洲国家围截和打击非法移民	(351)
参考文献	ŧ	(360)
后 记…		(372)



Introduction: An overview of Studies of European Migration

1. The situation, objective and theoretical approaches of current stuey	/2
2. Basic theory of migration studies	/13
3. A retrospective overview of European migration development in the 20	th cen-
tury	/21
4. Typological analysis of migration	/28
PART ONE	
MIGRANTS IN WAR	
EUROPEAN MIGRATION DEVELOPMENT INTHE FIRST HALF OF TH	IE 20th
CENTURY	
CHAPTER I	
Border-crossing of migrant workers within Europe	/36
1. The border-crossing transfers of migrant workers within Europe b	efore-
World War [[/36
2. The border-crossing transfers of migrant workers during World WarII	/41
CHAPTER II	
European Emigration Overseas	/45
1. Change of settlement countries and areas for European overseas emigration	/45
2. Overseas emigration of Southern Europe	/48
3. Overseas emigration of traditional European migration countries	/49

/1

CHAPTER III	
Cross-nation Migration of Refugees, Expellers and prisoners of war	/53
1. Issues of refugees, expellees and political refugee after World War I	/53
2. Issues of Jewish refugees, expellees and POWs during World War [/59
CHAPTER IV	
Major characteristics and effects of European migration in the first of the 20th century	half /88
1. Motivation analysis of migration: the war as the root cause of all migra	tions
during this period 2. Refugees as the main population of migration	/88 /90
3. Migrant workers and overseas emigrants under the migratory regulations	/91
4. Positive effects of prisoners of war in the first half of the 20th century	/92
5. Global impact of the issue of refugees that emerged from the war	/94
PART TWO THE COLD WAR AND POST-COLD WAR PERIODS	
——EUROPEAN IMMIGRATION DEVELOPMENT OF THE LATTER HALF OF $20^{\mathrm{TH}}\mathrm{CENTURY}$	ТНЕ
CHAPTER V	
The early post-war period: the wave of the return of refugees and f	lood
of emigration all over Europe	
1. Resettlement of the refugees and prisoners in the victorious countries.	
2. Return of German refugees to Germany and of foreign refugees and Po	
from Germany	
3. The main features and effects of the migration during the early post-war	
. ,	
·	/115
CHAPTER VI 24.039VE) do indicate a neeqo	
Recruitment of foreign workers—the guest worker era	
1. Motivation analysis of the foreign workers' migration	
2. Employment areas and the effects of replacement, expansion and cushio	
	ning /127

3.	The employment pressure caused by the foreign workers and the na	tive's at-
	titudes towards the foreigner	/130
4.	Termination of recruitments and the end of the of foreign workers era	/133
5.	A case study of the foreign worker policy in France and Germany	3 /137
6.	Implementation Features and effects of the foreign worker policy	/157
		stranger of
Cł	HAPTER VII	1.0
	eturned colonial Europeans and immigrants from the colonie	
	ourse of decolonization	/163
1.	The concept of decolonization	/163
2.	Motive of the policy of decolonization by the European suzerain	/167
3.	Collapse of European colonial empires and post-colonial immigration	
	turning Europeans and from colonies and the actions and the exercises	> 16/178
4.	Features and effects of migration in the process of decolonization	/191
	HAPTER VIII he refugees from East-Europe and other socialist countries a	nd from
		/196
1.	The concept of refugee, the historical development of refugee prote	ction and
	the classification of refugees	/197
2.	Refugees in the of cold war and post-cold war periods	/201
3.	Global effects of the European refugees	/228
4.	An attempt at the integration of European policies for immigration lum for refugees	and asy-
P.	ART THREE	- 1044
****	HE PROBLEMIZATION OF FOREIGN IMMIGRANTS IN E	UROPE
Cł	HAPTER IX	atean.
	hy there was no immigration problem before the 1970's in Europe?	/251
	The typical features of a civil political culture: freedom, equality	
	mocracy	/252
2.	The "European characteristics" of foreign immigrants in Europe	/255

3.	Religious faith in common	/259
4.	Promotion of humanitarianism and human rights	/262
CI	HAPTER X	
W	hy did the immigration problem emerge in Europe after the 1970's?	/265
1.	Substantial changes in the main body of the European immigrants	/265
2.	Arduous task of social integration for the "new immigrants" to face	/269
3.	Economic depression and high unemployment	/272
4.	Wavering immigration policy by party politics	/275
5.	Cultural conflicts between immigrants' religion and European religion	/280
Cł	HAPTER XI	
Sc	ocial problems of the European immigration	/284
1.	Aggravation of social inequality by immigration in European countries	/284
2.	Impacts on the European welfare states by immigration	/288
3.	Threat to the unconventional security of European countries	/292
	HAPTER XII	
Ec	conomic problems of the European Immigration	/300
1.	Economic burden of the immigration resettlement	/300
2.	Impacts on the Labor Market and unemployment	/302
	APTER XIII	
	Iltural values of the European immigration	/308
1.	Opposition and conflicts between immigrants' cultural values in France	/308
2.	Opposition and conflicts between immigrants' cultural values in Germany	/311
3.	Opposition and conflicts between immigrants' cultural values in the U. K.	/313
	APTER XIV	
	liticization of the European immigration problems	/315
	Connotation of the political issues of the European immigration	/315
2.	The dramatic rise of right-wing Extremist Parties with immigration issues	/318
3.	The rise of right-wing Extremist Parties and the restriction of Europea	n im-
	migration policy	/324

	CHAPTER XV			
IS	sues of illegal immigrants in Europe	/329		
1.	Concept of illegal immigrants and the background of illegal immigrants	ration		
	wave	/329		
2.	Current situation, places of origin and the routes of European illegal is	immi-		
	grants	/332		
3.	Why more and more illegal immigrants swarm into Europe	/336		
4.	European countries: Curbing and fighting against illegal immigration	/351		
Bibliography /360				
Ро	Postsript /372			

表格目录

表	1	欧盟部分成员国国际移民结构类型	• 31
表	2	魏玛共和国时期德国劳动局认定合法的外国工人及工作领域构成一览表	
		(1918~1933)	• 41
表	3	德国外迁移民统计表(1912~1932)	• 50
表	4	战时经济劳动力人口的德国人和外国人(1939~1944)	· 76
表	5	部分外国平民和战俘在整个国民经济中的行业分布(1943~1944)	• 77
表	6	联邦德国难民和居民情况一览表	109
表	7	联邦德国外迁移民及接受国家数量一览表(1946~1961)	113
表	8	联邦德国的外国劳工人数及国籍一览表(1954~1962)	146
表	9	联邦德国年外国人数量及所占比例一览表(1960~1989)	148
表	10	在联邦德国的外国人国籍数量一览表(1961~1976)	150
表	11	1989 年民主德国外国人来源地、数量和比例一览表	154
表	12	民主德国的协议外国工人数量表(1966~1989)	156
表	13	2000~2001 年德国难民申请者的主要国别及变化情况	217
表	14	2001~2002 年德国难民申请者的主要国别及变化情况	217
表	15	2002~2003 年德国难民申请者的主要国别及变化情况	218
表	16	德国申请避难历年人数一览表(1985~1999)	219
表	17	法国的外国移民原籍构成表(1999)	268
*	18	欧明士英国家外国政民经纳榜况表(2002)	260

TABLES

Table 1	Structured pattern of migration in Europe
Table 2	Legal foreign workers and working fields recognized by Germany
	Labor Bureau in the Weimar Republic era
Table 3	Outflows of German emigration (1912-1932) 50
Table 4	Germans and Foreigners in the workforce population during wartime
Table 5	Work distribution of foreign civilians and prisoners of war in the whole na-
	tional economy
Table 6	Inhabitants and refugees in the Federal Republic of Germany
Table 7	The receiving countries of German emigrants from Federal Republic of Ger-
	many and from the occupied area of the three allied countries $\cdots \cdots 113$
Table 8	Number of the foreign workers in Federal Republic of Germany by nationality
	(1954-1962)
Table 9	Number and percentage of foreign workers in Federal Republic of Germany
	(1960—1989) 148
Table 10	Number of the foreigners in the Federal Republic of Germany by nationality
	(1961—1976) 150
Table 11	Place of origin, number and percentage of the foreigners in the Democratic
	Republic of Germany in 1989
Table 12	Number of the foreign contract workers in Democratic Republic of Germany
	(1966—1989) 156
Table 13	Number of the asylum applicants in Germany by nationality (2000-2001)
	217
Table 14	Number of the asylum applicants in Germany by nationality (2001-2002)